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Още се борим и с последиците от пандемията от 
COVID-19: икономически спад, проблеми с психичното 
здраве и притеснения за социалната справедливост. 
На европейско равнище беше направено много за 
преодоляване на тези предизвикателства.

Предвид предстоящите европейски избори следващата 
година е важно да изтъкнем промените, които младите 
хора в Европа искат за предстоящия мандат, като 
отчетем и постигнатия напредък през изминалия период. 

Докладът „Младежки идеи“ е кулминацията на едно 
пътуване, което започна преди няколко месеца. Включихме 
идеи, които получихме чрез youthideas.eu, както и от 
Срещата на европейската младеж (EYE2023) в Страсбург, 
където 8500 млади хора се срещнаха на 9 и 10 юни, за да 
споделят и оформят възгледите си за бъдещето на Европа.

Това пето издание беше особено интензивно и богато 
откъм обмен на мнения и контакти. В Европейския 
парламент и в „младежкото градче“ EYE Village се 
проведоха около 325 прояви, които допринесоха за това 
всеки участник да се почувства като у дома си в сърцето 
на европейската демокрация. 

Освен това ние, редакционният екип на EYE за доклада 
„Младежки идеи“, взехме следното решение: ние искахме 
не само да изтъкнем най-популярните и влиятелни идеи на 
youthideas.eu, но и да представим някои идеи, които вече се 
осъществяват от младежки организации в цяла Европа. 

Надяваме се, че този доклад ще вдъхнови младите хора 
навсякъде в Европа и ще бъде повод за размисъл и действия 
за настоящите и бъдещите членове на ЕП, както и други 
институции и младежки организации. Представените 
тук идеи обхващат разнообразни теми – от инициативи 
за устойчивост и нови образователни възможности до 
цифровата трансформация. 

Считаме, че докладът „Младежки идеи“ е мощен 
инструмент за вдъхновяване на политическия дебат и 
оформяне на бъдещи предложения за политиките, особено 
предвид предстоящите европейски избори през 2024 г. 
Благодарим на всички млади хора, които допринесоха с 
невероятните си предложения и визии за по-добра Европа. 
Надяваме се, че техните гласове ясно ще се откроят в 
настоящия доклад.

  ПИСМО ОТ РЕДАКТОРСКИЯ ЕКИП НА EYE  

Изминахме дълъг път заедно през 2023 г. Европа е все така изправена пред 
безпрецедентни предизвикателства, като продължаващите последици 
от изменението на климата и войната в Украйна оказват въздействие в 
глобален мащаб.

Считаме, че докладът „Младежки 
идеи“ е мощен инструмент за 
вдъхновяване на политическия дебат 
и оформяне на бъдещи предложения 
за политиките, особено предвид 
предстоящите европейски избори 
през 2024 г.

Редактори: Редактори на Доклада за младежките идеи 
до 2023 г: Elena Manso Palao, Lukas O. Rastovic and Alessia 
Melchiorre.

https://www.youthideas.eu/bg
https://www.youthideas.eu/bg
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Според проучването на Евробарометър от пролетта на 
2023 г., възложено от Европейския парламент, интересът 
към изборите се е увеличил с 6%, а 67% от респондентите 
вероятно ще гласуват, което е с девет процентни пункта 
повече, отколкото преди пет години.

Преди младите хора бяха една от групите с най-висок 
процент на въздържали се. В изборите през 2014 г. 
участваха само 28% от гласоподавателите на възраст под 
25 години. Изборите през 2019 г. обаче показаха нарастване 
на броя на гласувалите младежи. Общата избирателна 
активност беше най-висока за последните 25 години, а 
възрастовата група с най-голямо увеличение на участието 
във вота, беше съставена от хора на възраст под 25 
години. Благодарение на тях избирателната активност 
достигна нива, които последно бяха регистрирани през ХХ 
век. Участието на младите хора в политиката и процеса на 
вземане на решения е жизненоважно за нашата демокрация. 
Много е трудно да се каже какво искат младите европейци 
като цяло за бъдещето на ЕС, но този доклад може да 
послужи като важна платформа за споделяне на техните 
възгледи и политически цели. 

Последното европейско проучване сред младежите показа, 
че почти 90% от респондентите са участвали в поне една 
политическа или гражданска дейност през 2021 г. Младите 
европейски граждани са по-ангажирани, отколкото можем 
да си представим. Пример за това са доброволците от 
zaednoza.eu.

  ПОГЛЕД КЪМ ЕВРОПЕЙСКИТЕ ИЗБОРИ   
  ПРЕЗ 2024 Г.  

Срещата EYE2023 се състоя само една година преди европейските избори, 
насрочени да се проведат от 6 до 9 юни 2024 г. И имаме хубава новина! 
Интересът и готовността за гласуване на изборите са се увеличили в 
сравнение с 2018 г. 

Възрастовата група с най-голямо 
увеличение на участието в изборите 

през 2019 г. беше съставена от хора на 
възраст под  

25
години

67 %
от респондентите са заявили,  

че вероятно ще гласуват

Почти 

90 %
от респондентите са участвали в поне 

една политическа или гражданска 
дейност през 2021 г.

https://webgate.ec.europa.eu/ebsm/api/public/deliverable/download?doc=true&deliverableId=87514
https://webgate.ec.europa.eu/ebsm/api/public/deliverable/download?doc=true&deliverableId=87514
https://www.europarl.europa.eu/at-your-service/files/be-heard/eurobarometer/2019/election2019/EB915_SP_EUROBAROMETER_POSTEE19_FIRSTRESULTS_EN.pdf
https://www.europarl.europa.eu/at-your-service/files/be-heard/eurobarometer/2019/election2019/EB915_SP_EUROBAROMETER_POSTEE19_FIRSTRESULTS_EN.pdf
https://www.europarl.europa.eu/at-your-service/files/be-heard/eurobarometer/2019/election2019/EB915_SP_EUROBAROMETER_POSTEE19_FIRSTRESULTS_EN.pdf
https://www.europarl.europa.eu/at-your-service/bg/be-heard/eurobarometer/youth-survey-2021
https://together.europarl.europa.eu/bg/youth/citizens
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По време на EYE почти 300 от най-активните доброволци от 
zaednoza.eu участваха в интензивна програма и бяха обучавани от 
експерти на ценни умения, които един ден могат да са им полезни при 
организирането на собствени предизборни кампании. Интервюирахме 
Доротея, Юлиан и Микаела.

„Заедно за ЕС“ е общност от хора, които вярват в демокрацията и искат да ѝ дадат истински смисъл с активното 
си участие на следващите европейски избори. Общността свързва хора от цяла Европа и им дава възможност да се 
срещат, да споделят знания и да придобиват нови умения, като същевременно насърчават другите да гласуват през 
2024 г. Има много различни начини за участие. Можете да присъствате на събития и обучения, за да се информирате, 
или да разпространявате посланието за огромната важност на това да се гласува. Можете дори да организирате 
свои дейности. Въпросът е, искате ли да се изправите, да предприемете действия?

  Колкото повече хора гласуват, толкова по-силна става нашата демокрация.
  ПРИСЪЕДИНЕТЕ СЕ КЪМ ОБЩНОСТТА ZAEDNOZA.EU  

  Доротея Хорват  
Хърватия 
Студент по право в Университета  
в Загреб

„Разбрахме, че младите хора искат 
да гласуват, но също и че темата за 
европейските избори им е доста 
непозната. Трябва да покажете на 
хората какви са ползите за тях и да им 
дадете възможност да открият какво ги 
интересува.

Като доброволец на общността 
zaednoza.eu проведох няколко 
семинара в различни гимназии, за да 
покажа на участниците, които се очаква 
да гласуват за първи път, основните 
принципи на функциониране на 
институциите на ЕС.“

  Юлиан Валдбауер  
Австрия 
Гимназиален ученик  
и младши посланик на ЕС

„Не мисля, че младите хора са 
достатъчно представени в Европейския 
парламент. Станах доброволец, защото 
имах усещането, че в действителност 
гласът ни не се чува.

Не мисля, че младите хора са 
незаинтересовани или немотивирани. 
По-скоро е точно обратното: баба ми и 
дядо ми гласуват за една и съща партия 
от години, без значение какво се случва.“

  Микаела Пецини  
Испания 
Стажант в испанското министерство 
на земеделието

„Преди не се интересувах особено 
от ЕС. Но в един момент осъзнах, че 
родните ми Канарски острови дължат 
много на ЕС и неговите фондове.

Оттогава проведох няколко семинара 
в различни училища и направих всичко 
по силите си, за да информирам и моите 
близки и приятели: ако хората не знаят 
какво е ЕС, какво прави и как работи 
Съюзът, как очаквате да се събудят и да 
идат да гласуват в неделя?“

https://together.europarl.europa.eu/bg/youth/citizens
https://together.europarl.europa.eu/bg/youth/citizens
https://together.europarl.europa.eu/bg/youth/citizens
https://together.europarl.europa.eu/bg/
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Свят на възможности – напред 
с пътуването на идеите!

EUROPEAN YOUTH HEARING
От идеи към политически дебат 
– екипът EYEdea Boosters 
представя доклада на 
членовете на Европейския 
парламент и отговорните за 
вземането на решения.

EYEDEA BOOSTERS
Невероятен екип, готов да 
участва в Изслушването на 
европейската младеж и да 
помогне на дискусията да мине 
към следващия етап.

ДОКЛАД „МЛАДЕЖКИ ИДЕИ“
Обобщение на дискусиите, 
идеите, вдъхновяващите проекти 
и бъдещите инициативи.

РЕДАКТОРИ
Екип от млади журналисти, 
които следят разговорите и ги 
структурират в доклад.

IDEAS HUB
Единна точка по време на 
срещата EYE за дискусии, 
обмен на идеи и информация.

YOUTHIDEAS.EU
Безкраен поток от идеи, 
мнения и разговори на нашата 
онлайн платформа.

youthideas.eu

Всички имаме визия за това как да изглежда Европа. Една идея може да 
се превърне в проект, политика или петиция... Да разгледаме някои от 
възможностите, които EYE предлага за вдъхването на живот на идеите Ви!

  ПЪТУВАНЕТО НА МЛАДЕЖКИТЕ ИДЕИ  

Как точно избрахме кои идеи да включим в доклада 
„Младежки идеи“? Преди EYE2023 следяхме youthideas.eu, 
където млади хора представят предложенията си за нови 
политики и проекти за по-добра Европа.  

От март 2023 г. насам събирахме, одобрявахме и 
редактирахме такива идеи, като ги структурирахме по 
11 ключови теми: изменение на климата и околна среда, 
култура и медии, демокрация, образование, ЕС по света, 
здраве и спорт, права на човека, работни места, икономика 
и цифрова трансформация, миграция, сигурност и социална 
справедливост.

По време на EYE2023 зад пленарната зала имаше специално 
пространство, Ideas Hub, където участниците споделяха 
своите идеи за бъдещето на Европа, както присъствено, 
така и на youthideas.eu. Там имаше и експерти от 
институциите на ЕС и опитни ръководители на проекти 
от младежки организации, за да обсъждат идеи и да 
предлагат насоки.

В крайна сметка, в платформата бяха споделени над 600 
идеи и повече от 400 коментара. Някои от тях определено 
се открояват, очертавайки най-неотложните и популярни 
искания на младите европейци. В настоящия доклад ще 
споделим 15-те най-популярни идеи, разпределени по теми. 

https://www.youthideas.eu/bg
https://www.youthideas.eu/bg
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Това трябва да важи за всички новинарски сайтове, които 
не посочват изрично и изчерпателно своите източници 
на информация. Ако даден новинарски сайт не предостави 
всички свои източници, той автоматично ще се счита за 
„ненадежден“. 

Такава мярка ще насърчи новинарските сайтове да 
споделят всичките си източници на информация и ще 
увеличи прозрачността за читателите. Ако се прилага 

от ЕС, подобно регламентиране би могло да се бори с 
дезинформацията на европейско равнище.

Свободата на словото е много важна, но новинарските 
сайтове и медийните конгломерати с хиляди или дори 
милиони последователи следва да имат по-голяма 
отговорност за публикуваното от тях съдържание. 
Те трябва да избягват разпространението на 
дезинформация, било то умишлено или непреднамерено.

Понастоящем няма законодателство на равнище 
ЕС, което да предлага подобна инициатива. Има 
няколко проекта на ЕС в процес на подготовка или 
осъществяване, донякъде отразяващи тази идея. 

Предложеният законодателен акт за свободата на 
медиите, който може да бъде одобрен през 2023 г., 
има за цел да защити медиите от политическа 
намеса в редакционните решения. Законът цели да се 
обърне внимание на прозрачността по отношение на 
собствеността върху медиите и субсидирането на 
медии с благоприятни за правителството възгледи. 
Законодателният акт за цифровите услуги влезе в сила 
през ноември 2022 г. Той създаде определени задължения 

за платформите на социалните медии и общи точки 
за информационното медийно съдържание за борба 
срещу дезинформацията и манипулирането на избори 
и за заличаване на всякакъв вид незаконно съдържание 
в държавите членки. При все това нито един от 
двата законодателни акта не посочва изрично, че на 
новинарските медийни сайтове следва да има видими 
предупреждения за дезинформация.

Европейският парламент също създаде екип за 
борба с дезинформацията, който си сътрудничи с 
институциите и гражданското общество, за да 
анализира дезинформацията и да организира дейности 
за повишаване на осведомеността.

Какво е положението във връзка с този въпрос?

  ДОБАВЯНЕ НА ПРЕДУПРЕЖДЕНИЯ ЗА   
  ДЕЗИНФОРМАЦИЯ ПО ПОДРАЗБИРАНЕ ВЪВ ВСИЧКИ   
  НОВИНАРСКИ САЙТОВЕ, ОСВЕН АКО НЕ ОПОВЕСТЯВАТ   
  ВСИЧКИТЕ СИ ИЗТОЧНИЦИ НА ИНФОРМАЦИЯ  
Всеки път, когато посетител влиза в новинарски сайт, там трябва да има 
предупреждение към читателя да приема критично информацията.

https://eur-lex.europa.eu/legal-content/BG/TXT/?uri=CELEX%3A52022PC0457
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/BG/TXT/?uri=CELEX%3A52022PC0457
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/BG/TXT/?uri=CELEX:32022R2065
https://www.europarl.europa.eu/news/bg/press-room/contacts/0/sluzhba-na-ghovoritelia
https://www.europarl.europa.eu/news/bg/press-room/contacts/0/sluzhba-na-ghovoritelia
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Кой е „злодеят“, който иска да отмени лятната 
ваканция? С този наглед невинен въпрос чешката 
организация Fakescape всъщност представя на 

учениците поредица от детективски задачи, за да 
учи младежите как да проверяват изявленията на 
политиците по време на предизборна кампания и как да 
разпознаят променена снимка в Instagram.

Това беше и приносът на Fakescape по време на EYE2023, 
където борбата с дезинформацията се очерта като 
една от основните тревоги на младите участници. 
След като вече е обиколила над 500 училища в Чешката 
република, за да обучава младите хора как да разпознават 
фалшиви новини чрез основани на игри дейности, 
организацията сега предприема огромна стъпка да учи 
на медийна грамотност гражданите на ЕС – един от 
приоритетите на Европейския парламент днес.

„Надяваме се, че можем да накараме учениците да 
преценяват не само източника на информация онлайн, но 
и собствените си емоции, защото обикновено емоциите са 
мишена за дезинформацията и невярната информация“, 
казва Тереза Крачмарова. Тя основава Fakescape през 
2018 г. с няколко приятели, докато учи журналистика и 
политически науки.

Оттогава организацията се разраства с невероятна 
скорост. През 2021 г. Fakescape спечели Европейската 
младежка награда „Карл Велики“ заради усилията си да 
учи младите хора на медийна грамотност и критично 
мислене.

„В момента нямаме нужда от реклама в Чешката 
република, защото училищата вече сами се обръщат 
към нас“, казва Крачмарова. Сега Fakescape изгражда 
мрежата си в Словакия, а следващата ѝ цел е 
разширяване в съседна Полша, където вече си 
сътрудничи с местна организация.

Тереза Крачмарова 
Съосновател на Fakescape

Кой е злодеят?
Как една чешка организация 
се бори с дезинформацията в 
класната стая

А как можете сами да стартирате организация, ако и Вие искате да промените нещо? Три съвета от основателя на 
Fakescape:

1.  „Просто започнете и намерете няколко души, които също желаят промяна, защото един човек не може да 
върши всичко.“

2.  „В началото нямахме представа какво правим. Но дори и с малко пари, пак можете да свършите добра 
работа. А след като докажете, че сте способни, ще има повече хора да Ви се доверят и финансират.“

3.  „Признайте, че това е процес на учене и бъдете отворени за критика – това само ще подобри начина на 
работа на Вашата организация и ще увеличи въздействието ѝ.“

В момента нямаме нужда от 
реклама в Чешката република, 
защото училищата вече сами се 
обръщат към нас.

https://www.fakescape.cz/
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Европейският съюз следва да прилага повече програми за 
насърчаване на развитието на изкуствения интелект чрез 
предоставяне на безвъзмездни средства и други форми 
на подкрепа на университети и научноизследователски 
институции в държавите членки. Това би подпомогнало 
устойчивото развитие и просперитета в глобален мащаб. 

AI4Media е пример за подобен проект. Той е финансиран 
по програма „Хоризонт 2020“ на ЕС и се стреми да се 
превърне в център за високи постижения, като ангажира 
изследователи от цяла Европа и света. Проектът има за 
цел да постигне напредък в развитието на ИИ и да осигури 
обучение за медийния сектор, като акцентира върху 
етичния и надежден ИИ.

През юни 2023 г. Европейският парламент прие 
преговорната си позиция относно Законодателния акт за 
изкуствения интелект, целящ да насърчава ориентирания 
към човека и надежден ИИ, като същевременно защитава 
основните права и демокрацията. 

Правилата ще гарантират, че всеки ИИ, разработен и 
използван в Европа, е в съответствие с ценностите 
на ЕС, включително с човешкия надзор, безопасността, 
неприкосновеността на личния живот, прозрачността 
и недискриминацията. Регламентът следва основан 
на риска подход и забранява практики на ИИ, които 
представляват неприемливо ниво на риск. Това 
включва социално оценяване, системи за биометрична 
идентификация в реално време и екс-пост на 
обществени места, биометрично категоризиране въз 
основа на чувствителни характеристики, системи 
за прогнозиране на полицейската дейност, системи 

за разпознаване на емоции в различен контекст и 
нецеленасочено извличане на лицеви изображения 
за бази данни за лицево разпознаване. Включени са 
и високорискови приложения с ИИ, като например 
системи, използвани за оказване на влияние върху 
гласоподаватели, и препоръчващи системи в големи 
социални медийни платформи. 

Актът въвежда задължения за доставчиците на 
базови модели, изисквания за прозрачност за системи с 
генеративен ИИ, изключения за научноизследователски 
дейности и компоненти с отворен код, както и 
механизми за обществеността да подава жалби и да 
получава обяснения относно високорискови системи 
с ИИ. Службата по ИИ на Съюза ще отговаря за 
наблюдението на изпълнението на законодателния акт. 
Това е първото по рода си законодателство за безопасен 
и прозрачен ИИ.

Какво е положението във връзка с този въпрос?

  ПОДКРЕПА ЗА ИНОВАТИВНИ ПРОЕКТИ   
  В ОБЛАСТТА НА ИЗКУСТВЕНИЯ ИНТЕЛЕКТ  
Повече изследвания в областта на изкуствения интелект (ИИ) могат да ни 
помогнат да постигнем устойчиво развитие.

https://www.ai4media.eu/project-overview/
https://www.europarl.europa.eu/news/bg/press-room/20230609IPR96212/ep-ghotov-da-preghovaria-za-pravilata-za-bezopasen-i-prozrachen-izkustven-intelekt
https://www.europarl.europa.eu/news/bg/press-room/20230609IPR96212/ep-ghotov-da-preghovaria-za-pravilata-za-bezopasen-i-prozrachen-izkustven-intelekt
https://www.europarl.europa.eu/news/bg/press-room/20230609IPR96212/ep-ghotov-da-preghovaria-za-pravilata-za-bezopasen-i-prozrachen-izkustven-intelekt
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В някои общности въпросите, свързани със 
сексуалността, са табу и хората не ги обсъждат у дома, 
в училище или в здравни центрове. В резултат на това 
тийнейджърите могат да бъдат изложени на риск от 
полово предавани инфекции, проблеми с психичното здраве, 
хронични здравословни проблеми и дискриминация и 
тормоз, насочени срещу ЛГБТК+. 

Данните показват, че за младите хора, които получават 
достъп до ефективно образование в областта на 
репродуктивното и сексуалното здраве: 
•  е по-вероятно да разпознаят и съобщят за сексуално 

насилие;
•  е по-вероятно да отложат първите сексуални контакти, 

докато не се почувстват готови и сигурни;
•  е по-вероятно да осъществят първите си сексуални 

контакти по взаимно съгласие;
•  е по-вероятно да осъзнаят необходимостта от 

контрацепция и да я използват ефективно;

•  е по-малко вероятно да се сблъскат с нежелана 
бременност;

•  е по-малко вероятно е да се заразят с полово предавана 
инфекция.

Едно от основните предизвикателства в това отношение 
е липсата на обучени учители с необходимите знания, 
които да предоставят подходяща и точна информация за 
секса и репродуктивното здраве. Допълнителни пречки 
са също опозицията от страна на културни и религиозни 
лидери, както и общата липса на образование в областта 
на репродуктивното и сексуалното здраве на местно и на 
европейско равнище.

Като първа стъпка, нека обединим усилията си и да 
осигурим на учителите правилната информация, 
подкрепена от учени и от здравни специалисти!

Въпросът за сексуалното образование е от 
компетентността на държавите членки, но ЕС също 
играе роля за насърчаване на здравето съгласно член 168 
от Договора за функционирането на Европейския съюз. 

В резолюция, приета през юни 2021 г., Европейският 
парламент призова страните членки да гарантират 
всеобщ достъп до широкообхватно сексуално 
образование и информация за всички деца и млади хора. 
Образованието трябва да бъде научно достоверно, 
основано на доказателства, съобразено с възрастта, 
неосъждащо и да покрива широк кръг от теми. 
Парламентът също така настоятелно призова 
държавите членки да се борят с разпространението 

на дискриминационна и опасна невярна информация във 
връзка със сексуалното и репродуктивното здраве и 
права. 

Стратегията на ЕС за равенство между половете 
за периода 2020 – 2025 г. допълнително ангажира 
Европейската комисия да улеснява обмена на 
добри практики в областта на сексуалното и 
репродуктивното здраве и права между държавите 
членки и заинтересованите страни. В стратегията 
също така се подчертава значението на образованието 
както на момчетата, така и на момичетата относно 
равенството между половете и ненасилствените 
отношения.

Какво е положението във връзка с този въпрос?

  НУЖДАЕМ СЕ ОТ ОБРАЗОВАНИЕ В ОБЛАСТТА   
  НА РЕПРОДУКТИВНОТО И СЕКСУАЛНОТО ЗДРАВЕ  
Значителен брой научни и социални изследвания подчертават значението 
на сексуалното образование в средните училища. Подрастващите се 
нуждаят от практическа и фактическа информация.

https://www.sexeducationforum.org.uk/resources/evidence/sre-evidence
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/BG/TXT/PDF/?uri=CELEX:52021IP0314
https://commission.europa.eu/strategy-and-policy/policies/justice-and-fundamental-rights/gender-equality/gender-equality-strategy_bg
https://commission.europa.eu/strategy-and-policy/policies/justice-and-fundamental-rights/gender-equality/gender-equality-strategy_bg
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Образователната програма „Образование 
в областта на сексуалното здраве и 
взаимоотношения“ (SHAREIreland) предлага 

няколко съвета. SHAREIreland работи със средни 
училища за изпълнение на програмата „Връзки и 
сексуално образование“ на ирландското министерство 
на образованието. 

Целта на семинарите на SHAREIreland е да се помогне на 
учениците да вземат здравословни решения по време 
на прехода от юношеството към зряла възраст. Ето и 
техните предложения:

Целта на семинарите на 
SHAREIreland е да се помогне на 
учениците да вземат здравословни 
решения по време на прехода от 
юношеството към зряла възраст.

5 съвета как да 
говорим в училище по 
темата секс
Обсъждането на въпроси, 
свързани със секса, години наред 
беше табу, но днес осъзнаваме, 
че това е необходимо умение за 
живота. Откъде да започнем? 

•  Говорете за разликата между съгласие и 
позволение. Съгласието е ентусиазирано и 
идва и от двамата партньори. Позволението е 
еднопосочно и може да пренебрегне границите на 
младите хора, които се страхуват или не могат да 
кажат „не“.

•  Намерете си сигурен възрастен, на когото се 
доверявате. Вие имате ли си такъв? Това може да е 
член на семейството, учител, треньор или някой друг. 

•  Приемайте за нормални телесните функции. Нека 
да не крием повече тампона или превръзката 
в ръкава си, когато отиваме до тоалетната. 
Менструацията е нормална телесна функция, 
която подготвя матката за възможна 
бременност. Ако се подиграваме на хората за тези 
ежедневни телесни функции, изпращаме сигнал, 
че всичко, свързано с човешкото тяло, е източник 
на срам и трябва да се пази в тайна. Младите 
хора наистина проявяват интерес към сексуално 
образование без срам. Това включва изучаване 
на правилните анатомични термини както за 
целите на здравеопазването, така и за целите на 
безопасността на децата.  

•  Говорете за това какво означава здравословни 
връзки. Важно е да обсъждаме какви отношения 
са ни приятни. Взаимоотношенията, 
характеризиращи се с взаимно уважение, 
които отчитат нашите граници, са полезни 
за психическото и физическото ни здраве. 
Ако говорим за чувствата и не прикриваме 
емоциите си в дадена връзка, това определено е 
положителен и благоприятен знак.

•  Да насърчаваме положителните здравни 
резултати от сексуалното образование. 
Разнообразното и приобщаващо сексуално 
образование ще доведе до положителни 
резултати за здравето на младите хора. 
Информираността за това какъв вид сексуална 
активност може да ни изложи на полово предавана 
инфекция означава да сме наясно с рисковете и да 
правим информиран избор относно превенцията 
и намаляването на риска. И накрая, за всички млади 
хора е от решаващо значение да знаят къде да 
получат достъп до основана на доказателства, 
фактическа и непредубедена информация относно 
сексуалното здраве.

Диърдра Бетсън 
Преподавател по сексуално здраве в SHAREIreland

https://shareireland.ie/
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Така младите хора в ЕС ще могат да опознаят Европа 
самостоятелно и да се срещат с други хора на тяхната 
възраст. Подобна инициатива би могла да насърчи 
любознателността и взаимната свързаност на цяло 
поколение и да им даде възможност да научат повече за 
Европа. 

За да улесни повече хора да пътуват с железопътен 
транспорт в Европа, ЕС би могъл да финансира 
разработването на единно приложение, в което хората 
да могат да купуват билети за всички железопътни 
компании в ЕС. А за да насърчи допълнително пътуванията 
по европейските железопътни линии, Съюзът следва 
да приеме законодателство, изискващо от всички 
железопътни дружества да предоставят незабавна 
финансова компенсация в случай на закъснения или отмяна.

Понастоящем 18-годишните могат да кандидатстват 
за карта за пътуване, която им позволява да пътуват 
с влак до 30 дни, чрез DiscoverEU – инициатива 
на програмата „Еразъм+“, финансирана от ЕС. 
Кандидатите трябва да бъдат граждани или законно 
пребиваващи в държава – членка на ЕС, или няколко други 
избрани държави, и да участват във викторина.

Само избрани кандидати обаче ще получат една 
от картите, които се издават два пъти годишно. 
Цялостно прилагане на тази идея би означавало 
неограничено разширяване на обхвата на DiscoverEU. Ако 

целта е промяна на DiscoverEU, за да се даде приоритет 
на хората, които не могат да си позволят карта за 
пътуване, системата за кандидатстване ще трябва 
да бъде променена и да се изисква от кандидатите да 
представят документи, доказващи финансовото им 
състояние или това на семейството им. Ще е важно 
и процедурата да бъде проста, за да е възможно най-
достъпна.

Понастоящем няколко предприятия предлагат в своите 
уебсайтове и приложения билети за влак от различни 
европейски железопътни дружества.

Какво е положението във връзка с този въпрос?

Повече млади европейци следва да получат безплатни карти Interrail, когато 
навършат 18 години, особено младежите в неравностойно положение, които 
не могат да си позволят пътуване в чужбина. В идеалния случай това би се 
отнасяло за всеки гражданин на ЕС, когато навърши 18 години.

  БЕЗПЛАТНИ КАРТИ INTERRAIL   
  ЗА ВСИЧКИ МЛАДИ ЕВРОПЕЙЦИ  

https://youth.europa.eu/discovereu_bg
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Тази инициатива е забележителен успех за Европейската 
комисия и е наложително да запази реномето си.

За да насърчим развитието и потенциала на младите 
хора в цяла Европа и извън нея, трябва да се застъпим 
за разширяване на обхвата на „Еразъм+“. Увеличавайки 
наличните възможности, можем да дадем шанс на повече 
студенти и да допринесем за по-голяма взаимосвързаност 
и просперитет на обществото. Трябва да постигнем 
тази цел, ако искаме да отключим пълния потенциал на 
бъдещите ни лидери и да запълним пропуските, които ни 
разделят.

Европейската комисия не следва да позволява младите 
хора да станат жертва на политически разногласия 
между Европейския съюз и правителството на която и 
да е държава членка. Освен това политическите лидери 
трябва да защитят интересите на учениците от вреди. 

Случаят на Унгария е много показателен. Като държава – 
членка на Европейския съюз, Унгария има право да участва 
в програми за мобилност по „Еразъм+“, което позволява на 
унгарските младежи и преподаватели да придобият ценен 
опит и професионален опит в чужбина, а в същото време 
хиляди студенти от цял свят могат да посетят Унгария, 
да опознаят страната и да учат там.

Според 90% от участниците в „Еразъм+“ в периода 2014 
– 2020 г. програмата се е оказала изключително полезна. 
Комисията отпусна над 28 млрд. евро за програмата 
през следващия период, 2021 – 2027 г. Наложително 
е новите проекти да се приведат в съответствие 
с актуализираните приоритети, като се обърне 
специално внимание на области като приобщаването и 
демократичното участие.

През 2020 г. в програмите за чуждестранен обмен на 
„Еразъм+“ са участвали 22 622 унгарци. Финансирането 
за тези програми е възлизало на 40,45 млн. евро. На 
15 декември 2022 г., поради опасения за корупция, 
финансовите министри от ЕС обаче замразиха 
значителна част от субсидиите за „догонване“, 
предназначени за Унгария за периода 2021 – 2027 г.

Те също така наложиха забрана ЕС да сключва нови 
финансови споразумения с фондации и тръстове в 
обществен интерес, създадени съгласно унгарското 
законодателство през 2021 г. По-специално мерките 
бяха насочени срещу образователни и културни 
институции, които не управляват общностните 
средства по прозрачен начин. В допълнение, въпреки 
промените в съответните закони, високопоставени 
политически служители от управляващата партия 
„Фидес“ все още са на власт в управителните съвети 
на фондациите. ЕС не позволява на политически лидери 
да отпускат публични средства на организации, в 
които те имат правомощия за вземане на решения. 
Съответно подкрепата беше временно оттеглена от 
университетите, чието управление е възложено на 
тръстове от публичния сектор.

Какво е положението във връзка с този въпрос?

  НЕ ИЗКЛЮЧВАЙТЕ НИТО ЕДНА ДЪРЖАВА   
  ОТ „ЕРАЗЪМ+“  
От 1987 г. насам програмата „Еразъм+“ предоставя възможности за 
мобилност и сътрудничество на повече от 12 милиона млади участници.

https://ec.europa.eu/assets/eac/factsheets/factsheet-hu-2020_en.html
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Например учениците трябва да учат за принципите 
на правовата държава – един от основните стълбове 
на нашата демокрация. Това ще ги накара да осъзнаят 
по-добре значението на ЕС в собствения им живот и 
многобройните възможности, които ЕС им предлага. 

Младите европейци трябва да получат тези знания от 
ранна възраст и е особено важно посланието да достигне и 
до учениците в училищата извън големите градове. 

Освен това разширените учебни програми за ЕС 
следва да напомнят на младежите, че гласуването 

е не само тяхно право, но и техен дълг, с надеждата 
избирателната активност да се увеличи в бъдеще. Нужно 
е европейската история и различните култури в ЕС да са 
част от учебните програми в целия Съюз. Това ще засили 
чувството за обща европейска идентичност и ще направи 
ЕС по-самостоятелен в дългосрочен план. 

И накрая, необходимо е да се организират повече 
посещения на младите хора в институциите на ЕС, за 
да могат да получат информация от първа ръка за това 
как работи Съюзът. Срещите на млади хора също носят 
допълнителна полза.

Понастоящем не съществува закон, който да изисква 
в училищата в държавите членки да се преподава 
за ЕС. Институциите на ЕС обаче вече се опитват 
да повишат видимостта на Европейския съюз в 
училищното образование. 

Кътът за обучение на Европейската комисия е програма, 
която предлага учебни материали и различни игри, за 
да помогне на учениците от началните и средните 
училища да опознаят ЕС по забавен начин. Програмата 
„Училища – посланици на Европейския парламент“ 
предоставя на училищата участници образователно 

съдържание от Парламента и има за цел да повиши 
осведомеността на учениците относно европейските 
ценности и европейската парламентарна демокрация. 
Понастоящем мрежата включва около 1500 училища и 
около 23 000 ученици в държавите членки. Това обаче 
е само незначителна част от приблизително 81-те 
милиона души на възраст под 18 години, живеещи в ЕС.

Ако идеята бъде приета, това би означавало 
допълнително разширяване на вече съществуващите 
програми или разработване на нови такива.

Какво е положението във връзка с този въпрос?

Европейските граждани следва да разбират по-добре как функционира 
ЕС и ползите от гражданството на ЕС. Първата стъпка следва да бъде 
добавяне на уроци по демокрация и европейски ценности в училищните 
програми в целия Съюз. 

  ПРЕПОДАВАЙТЕ ПОВЕЧЕ ЗА ЕС В УЧИЛИЩЕ  

https://learning-corner.learning.europa.eu/index_bg
https://ec.europa.eu/eurostat/databrowser/view/YTH_DEMO_010/default/table?lang=en
https://ec.europa.eu/eurostat/databrowser/view/YTH_DEMO_010/default/table?lang=en
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Знанията, които придобиваме в детската градина и 
в училище, ни влияят през целия ни живот. Ето защо е 
толкова важно в учебните програми да се наблегне на 
защитата на околната среда, изменението на климата и 
устойчивото развитие.

По този начин можем да гарантираме, че всеки разполага 
с нужната информация, за да помогне за опазването на 
околната среда и на планетата, благодарение на която 
съществуваме.

различни възрастови групи и с различен социално-
икономически произход. Една от основните им 
препоръки беше, че учениците трябва да получават 
повече знания за устойчивостта.

Понастоящем не съществува законодателство 
на ЕС, изискващо в училищата в да се преподава 
за устойчивостта. Като цяло националните 
правителства са тези, които отговарят за 
организацията на образователните системи и 
съдържанието на учебните програми.

През юни 2022 г. обаче Съветът прие препоръка 
към държавите членки да подкрепят политики и 
програми относно ученето, насочено към екологичния 
преход и устойчивото развитие. Това беше обсъдено 
в няколко държави членки, но все още се очаква 
конкретно законодателство. Освен това е необходимо 
преподавателите в целия ЕС да бъдат обучени как да 
преподават за устойчивостта.

Какво е положението във връзка с този въпрос?

  ВЪВЕДЕТЕ ОБУЧЕНИЕ ПО 
УСТОЙЧИВОСТ В УЧИЛИЩАТА  
Устойчивостта е нещо, което може да се научи, и трябва да я преподаваме 
в училищата, за да гарантираме, че всички граждани на ЕС знаят как да 
опазват околната среда.

https://data.consilium.europa.eu/doc/document/ST-9242-2022-INIT/bg/pdf
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Юни 2023 г. е, намирате се в Страсбург. И 
по-точно, в този жежък летен ден, на един 
хвърлей от Европейския парламент, Вие сте в 

центъра на „младежкото градче“ на EYE. Това оживено 
пространство събира млади хора от цяла Европа и 
цял свят. Те обсъждат политическите си амбиции и 
желания за по-добра Европа, слушат музика на живо, 
докато дегустират местния деликатес тарт фламбе, и 
участват в семинарите, надявайки се, че те са първата 
евентуална стъпка към промяна.

В бяла палатка, подходящо наречена Future Space 
(Пространство на бъдещето), група ангажирани млади 
хора са се събрали в кръг и поред посочват основните 
според тях предизвикателства във връзка с липсата на 
образование относно устойчивостта в училищата днес.

„Учителите се нуждаят от подходящи инструменти, 
за да ни научат на устойчивост“, казва един от 
присъстващите.

„Трябва да бъдем научени как да действаме сами“, 
казва друг.

Изреждането на трудностите една след друга води 
до леко усещане за безнадеждност. Но сега е време 
решенията да бъдат записани на хартия! Само след 20 
минути дискусии и брейнсторминг присъстващите са 
съставили списък с многобройни възможни решения, 
като например:

„Полева практика, с чиято помощ учениците да 
осъзнаят какво могат да правят в природата.“

„Заведете учениците в гората и ги научете как да садят 
дървета!“

„Създайте партньорства между училища и 
неправителствени организации и организации в 
областта на климата.“

„Изведете учениците на открито, за да събират данни 
за замърсяването на въздуха.“

Семинарът се проведе със съдействието на Анна 
Ковалчик от Студентската мрежа „Еразъм“. Тя се 
надява, че подобни мероприятия могат да бъдат малка 
стъпка за постигането на верижен ефект относно 
инициативите по темата за образованието за 
устойчивост в училищата:

„Има много младежки пространства, като например 
конференции, където хората говорят само за 
предизвикателствата. А тук те разработиха решения, по 
които може да се работи. Надявам се сега да предадат 
информацията към приятелите си и организациите, в 
които са доброволци, както и че това ще ги накара да 
осъзнаят, че всъщност са способни да направят нещо 
сами“, казва Анна Ковалчик.

Анна Ковалчик 
Служител за връзка по въпросите на екологичната 
устойчивост в ESN

Да се учат децата 
да садят дървета и 
да събират данни за 
замърсяването на 
въздуха? 
Брейнсторминг за екологичното 
образование по време на EYE

„Има много младежки 
пространства, като например 
конференции, където 
хората говорят само за 
предизвикателствата. А тук те 
разработиха решения, по които 
може да се работи.„

https://www.esn.org/


ДОКЛАД „МЛАДЕЖКИ ИДЕИ“, 2023 Г. 18

©
 E

ur
op

ea
n 

Un
io

n 
- 

EP
/A

Pi
m

ag
es

Глифозатът е един от най-често срещаните хербициди 
в света. Много фермери го използват при плодови и 
зеленчукови култури, рапица, царевица, памук, соя, захарно 
цвекло и пшеница. Използва се и при водни растения и в 
горското стопанство.

Широката му употреба в селското стопанство поражда 
противоречия. Някои проучвания предполагат, че този 
химикал може да е свързан с рак, докато други казват, че 
няма връзка. 

В резолюция от 2017 г. Парламентът подкрепи 
пълна забрана от декември 2022 г. на хербицидите, 
основаващи се на глифозат, и непосредствени 
ограничения на употребата им. Евродепутатите 
отхвърлиха предложението на Европейската комисия за 
подновяване на лиценза за спорния хербицид за 10 години. 
Вместо това те призоваха за постепенното премахване 
на глифозата, като се започне със забрана за употреба 
в домакинствата и селското стопанство, когато 
съществуват ефективни биологични алтернативи за 
контрол на плевелите. 

Евродепутатите заявиха, че глифозатът трябва да 
бъде напълно забранен в ЕС до 15 декември 2022 г. с 
необходимите междинни стъпки, като например оценки 
на риска, основани само на публикувани, рецензирани и 
независими проучвания. 

През същия месец обаче Комисията удължи срока на 
разрешението на ЕС за употребата на хербицида 
глифозат до края на 2023 г., след като Европейският 
орган за безопасност на храните (ЕОБХ) обяви, че няма 
да може да завърши процеса на оценка на риска поне до 
юли 2023 г.

Какво е положението във връзка с този въпрос?

Забранете употребата в Европейския съюз на глифозат – хербицид, 
използван за борба с плевелите, който вероятно е канцерогенен и вреден за 
нашето здраве. 

  ЗАБРАНА НА 
КАНЦЕРОГЕННИТЕ ВЕЩЕСТВА  

https://www.europarl.europa.eu/news/bg/press-room/20171020IPR86572/ievrodieputatitie-iskat-postiepienno-priemakhvanie-na-ghlifozata-do-kraia-na-2022-gh
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Според Световната здравна организация качеството 
на живот може да се определи като „възприятие на 
индивида за положението му в живота в контекста на 
културата и ценностните системи, в които живее, и във 
връзка с неговите цели, очаквания, стандарти и опасения“. 
Околната среда е един от стандартните показатели за 
измерването му, ето защо трябва да сме по-загрижени как 
изменението на климата влияе върху организма ни. 

Климатичната криза доведе до катастрофални 
наводнения, горещи вълни и суша в цяла Европа. Тя също 
така удължи сезона на полените. Данните показват, 
че тези климатични опасности водят до влошаване на 
симптомите на заболяванията, проблеми с мобилността и 
по-висок прием на лекарства.

Качеството на живот е важна тема, свързана със 
здравето, и трябва да бъде част от дискусиите на 
равнище ЕС относно климата. 

Въпреки че Европейската комисия никога не е приемала 
изрично законодателство с фокус върху „лошото 
качество на живот, причинено от влошаването на 
състоянието на околната среда“, с Европейския зелен 
пакт тя призна екзистенциалната заплаха, която 
изменението на климата представлява за Европа.

Има няколко предложения, включително 
актуализирането на Директивата относно емисиите 
от промишлеността, целящи да се предотврати и 
контролира замърсяването, като същевременно се 
намалят разходите и броят на преждевременните 
смъртни случаи, произтичащи от заболявания като 
астма, бронхит и рак всяка година.

Актуализираните правила са част от трансформацията 
на Европа в конкурентоспособна и неутрална по 
отношение на климата икономика до 2050 г. Акцентът 
е поставен върху намаляването на емисиите, 
стимулирането на иновациите и осигуряването на 
еднакви условия на конкуренция на пазара на ЕС. Също 
така обхватът ще се разшири, за да включва мащабни 
интензивни животновъдни стопанства, които 
допринасят значително за емисиите на амоняк и метан. 

Икономическите ползи от тези промени по отношение 
на здравеопазването се оценяват на над 5,5 млрд. евро 
годишно. Въпреки предишните намаления на емисиите 
са необходими допълнителни действия, тъй като 
промишлените инсталации все още са отговорни за 
значителна част от емисиите на парникови газове и 
вредните вещества.

Какво е положението във връзка с този въпрос?

  КЛИМАТИЧНИТЕ ИЗМЕНЕНИЯ ВРЕДЯТ НА ЗДРАВЕТО   
  НИ – НЕКА ПРИОРИТЕТНО ДА ПРОМЕНИМ ТОВА   
  ПОЛОЖЕНИЕ  
Когато изменението на климата влияе на качеството ни на живот, трябва 
да покажем загриженост за нашето здраве.

Тази идея вече беше представена в доклада „Младежки идеи“ за 2021 г.! Докладът предлагаше дружествата да се 
подвеждат под отговорност в такива случаи. Бяха разгледани санкциите и възможностите за насърчаването на 
устойчивия транспорт.

https://commission.europa.eu/strategy-and-policy/priorities-2019-2024/european-green-deal_bg
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Европейският младежки парламент по въпросите 
на алергията и астмата, в партньорство с 
Европейската федерация на асоциациите на 

пациенти с алергии и заболявания на дихателните 
пътища, обединява млади пациенти с алергии и астма 
и медицински специалисти на възраст между 16 и 
26 години от цяла Европа. Те представляват лицата, 
страдащи от заболявания, причинени от изменението 
на климата и влошаването на състоянието на околната 
среда (като замърсяването на въздуха), и работят за 
намиране на решения на предизвикателствата, пред 
които са изправени здравните системи след COVID-19. 
Разговаряхме с тях малко след семинара по цифрово 
здравеопазване по време на EYE. 

Ще ни разкажете ли за резултатите от семинара, който 
се проведе по време на EYE? Коя е най-удивителната 
история, която чухте по време на семинара, а също и кои 
бяха най-интересните идеи от участниците? 
Идеята на семинара беше, преди всичко, да чуем 
какъв е опитът на младите пациенти, а също и на 
външните участници, и да идентифицираме най-
популярното приложение за цифрово здравеопазване. 
На второ място, искахме да разберем какви са 
основните решения, включително политиките, 
които следва да предложим, за да отговорим на тези 
предизвикателства от гледна точка на младежта.

Мисля, че това бяха два много успешни дни, защото 
установихме голяма ангажираност, както от 
членовете на Младежкия парламент, така и от другите 
участници. Семинарът беше организиран по подобие 
на играта „Дженга“. Всички знаем тази игра, в която 
всеки трябва да допринесе, като махне едно блокче и 
го постави най-отгоре. Искахме да развием идеята за 
съвместно изграждане на цифровото здравеопазване 
като цяло, т.е. с всичките му различни аспекти и 
парчета. 

Кое е най-популярното цифрово приложение, което 
използват те? 
От гледна точка на нашата пациентска общност 
мога да кажа, че младите хора – които са запознати с 
технологиите в сравнение с други възрастови групи 
– ценят приложенията, позволяващи им да следят 
прогресията на заболяването и да водят точен 
регистър на симптомите. 

Те могат също така да предложат тези данни на 
доставчика на здравно обслужване с цел по-добри 
оценки по отношение на лечението по-късно. И според 
мен това е важно, защото позволява на някои пациенти 
с астма да водят запис на обострянията и пиковите 
периоди на своето заболяване. 

По време на семинара Ви в EYE беше споменат 
изкуственият интелект, както и свързаните с него 
предизвикателства. Какво мислите за потенциалното 
бъдещо законодателство на ЕС относно използването на 
изкуствения интелект в системите на здравеопазването? 
На ИИ трябва да се гледа като на инструмент, който 
зависи от начина, по който го използвате. Той или ще 
Ви бъде в полза, или ще се обърне срещу Вас. Напълно 
оценявам потенциала на ИИ. Дори в нашите области 
на заболявания като алергия, астма и ХОББ, оценявам 
силата на ИИ по отношение на предоставянето на 
по-бързи данни, по-бърза информация и по-бърз достъп 
до лечения и иновации. За нашата пациентска общност 
очевидно ИИ трябва да бъде регулиран, ориентиран към 
човека, ориентиран към пациента и хуманен като цяло.

Европейският съюз работи по Законодателния акт 
за ИИ, който понастоящем разглежда по-широко 
различните приложения на изкуствения интелект. 
Така че наистина сме в режим на очакване и ще оценим 
предложенията на Европейската комисия, веднага щом 
ги получим.

Вашата асоциация има ли други проекти, свързани с 
прилагането на цифровото здравеопазване? 
Също така сме в процес на разработване на 
европейското пространство на здравни данни, което 
осигурява инфраструктурата за безопасен обмен на 
здравни данни в цяла Европа. 

Очевидно подкрепяме такова развитие, стига то 
наистина да отчита нуждите и съгласието на 
пациента.

Какво е бъдещето на 
здравеопазването?

Панайотис Хасларидис 
Старши служител по политиките в EFA

https://health.ec.europa.eu/ehealth-digital-health-and-care/european-health-data-space_bg
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Според Европейското бюро на съюзите на 
потребителите (BEUC) над 40% от потребителите в ЕС 
са ограничили или са преустановили консумацията на месо.

Като се има предвид, че намаляването на консумацията 
на месо е все по-често срещана практика и че това е 
изключително полезно за околната среда, в училищните, 
болничните и фирмените столови трябва да се предлагат 
и опции за вегетарианско меню. В интерес на здравето 
на населението, както и на околната среда, си струва 

да се проучи дали тази мярка да бъде подкрепена от 
законодателство.

Европейските институции следва да изготвят закон, 
изискващ от столовите в училищата, болниците и 
предприятията да включват вегетарианска опция в 
менюто си, като подкрепят вегетарианството като 
реална алтернатива в името не само на здравето, но и на 
околната среда. 

Тази конкретна идея за намаляване на консумацията 
на месо чрез насърчаване на вегетариански менюта в 
училищните и фирмените столови е сред решенията, 
предложени от Службата на Европейския парламент 
за парламентарни изследвания за преодоляване на 
слабостите на настоящата продоволствена система 
на Европейския съюз.

През февруари 2022 г. Европейският парламент прие 
резолюция, в която подчерта ролята на здравословното 
хранене за предотвратяването и ограничаването на 
случаите на рак. Той изтъкна необходимостта от борба 

с прекомерната консумация на месо. В този смисъл 
правното задължение за включване на вегетариански 
опции в менютата ще помогне не само за намаляване на 
екологичния отпечатък, но и за риска от рак.

Понастоящем ЕС прилага схемата на ЕС за училищата, 
която подкрепя предлагането на мляко, плодове и 
зеленчуци на милиони деца от детската градина до 
средното училище в целия Съюз. Схемата сега е в процес 
на преразглеждане с цел да се увеличи въздействието ѝ 
върху устойчивото потребление на храни.

Какво е положението във връзка с този въпрос?

  ПРЕДЛАГАНЕ НА ВЕГЕТАРИАНСКА ОПЦИЯ   
  КАТО РЕАЛНА АЛТЕРНАТИВА ЗА ВСЕКИ И НАВСЯКЪДЕ  
Всяка година се увеличава броят на тези, които решават да преминат към 
вегетариански режим на хранене. Дали поради очаквани ползи за здравето 
или от етични съображения, има тенденция хората да консумират по-малко 
продукти като месо или риба. 

https://www.europarl.europa.eu/RegData/etudes/BRIE/2020/652058/EPRS_BRI(2020)652058_EN.pdf
https://www.europarl.europa.eu/RegData/etudes/BRIE/2020/652058/EPRS_BRI(2020)652058_EN.pdf
https://oeil.secure.europarl.europa.eu/oeil/popups/ficheprocedure.do?reference=2020/2267(INI)&l=BG
https://agriculture.ec.europa.eu/common-agricultural-policy/market-measures/school-fruit-vegetables-and-milk-scheme/school-scheme-explained_bg
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Един от начините за постигането на тази цел е 
инсталирането на алуминиеви диспенсъри за вода в 
държавите членки. Така може да се продава пречистена 
вода на същата цена като тази на обикновена пластмасова 
бутилка. 

Съхранявайки вода в алуминиеви диспенсъри без 
пластмаса, вместо в пластмасови бутилки, бихме могли да 
избегнем тонове пластмасови отпадъци.

ЕС е въвел различни мерки за борба с морските отпадъци 
и замърсяването с пластмаси чрез Директивата 
относно пластмасите за еднократна употреба, която 
забранява пускането на пазара на пластмасови продукти 
за еднократна употреба в държавите членки, ако са 
налице леснодостъпни устойчиви алтернативи на 
приемливи цени. 

Както поиска Европейският парламент по време 
на преговорите със Съвета, договореният текст 
разшири обхвата на пазарните ограничения, така 
че да обхване повече видове пластмасови продукти 
(разградими при окисляване и от полистирол), някои 
от които бяха използвани в съдове за напитки. 
Членовете на Европейския парламент също така 
подкрепиха определянето на обвързваща цел, която 
трябва да бъде постигната до 2025 г.: изработените 

от полиетилентерефталат (PET) бутилки за напитки 
трябва да бъдат произведени с най-малко 35% 
рециклирано съдържание. В крайна сметка целта беше 
определена на 25% в преговорите със Съвета.

Директивата обхваща изделия като найлонови 
торбички и чаши за напитки. През 2021 г. ЕС определи 
допълнителна цел за изчисляване, проверка и докладване 
на данни относно разделното събиране на пластмасови 
бутилки: разделното събиране следва да достигне 77% 
до 2025 г. и 90% до 2029 г. Съюзът също реши от 2025 г. 
нататък най-малко 25% от състава на изработените 
от полиетилентерефталат (PET) бутилки за напитки 
да е рециклирана пластмаса, а дялът на рециклираната 
пластмаса да представлява най-малко 30% за всички 
пластмасови бутилки за напитки от 2030 г.

Какво е положението във връзка с този въпрос?

Ако улесним хората да използват бутилки за вода за многократна, вместо 
еднократна употреба, можем да намалим използването на пластмаса.

  ЗАМЯНА НА АВТОМАТИТЕ ЗА ПРОДАЖБА   
  НА ВОДА С ДИСПЕНСЪРИ  

https://eur-lex.europa.eu/legal-content/BG/TXT/HTML/?uri=CELEX:32019L0904&qid=1692622606523
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/BG/TXT/HTML/?uri=CELEX:32019L0904&qid=1692622606523
https://www.europarl.europa.eu/legislative-train/theme-environment-public-health-and-food-safety-envi/file-single-use-plastics-and-fishing-gear-reducing-marine-litter-from-plastics
https://www.europarl.europa.eu/legislative-train/theme-environment-public-health-and-food-safety-envi/file-single-use-plastics-and-fishing-gear-reducing-marine-litter-from-plastics
https://environment.ec.europa.eu/topics/plastics/single-use-plastics_bg
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Това означава, че най-малко един на всеки пет души се 
затруднява ежемесечно да посреща най-основните си 
нужди, включително най-съществената: балансиран 
хранителен режим. Тази изначална необходимост е в 
основата на правото на човека на живот.

Всеки трябва да играе своята роля в решаването на 
този проблем по свой начин. Ето защо магазините, 
ресторантите и предприятията следва да бъдат 
задължени по закон да даряват потенциално разхищаваните 
ежедневно храни на гладните и бедните, преди да изтече 
срокът на годност на продуктите. Така храните, които 
иначе ще отидат на боклука, биха могли да се използват, за 
да се помогне за намаляване на социалното неравенство.

Според Службата на Европейския парламент за 
парламентарни изследвания в една от три държави 
от ЕС над 10% от населението не може да си позволи да 
консумира храна с месо, риба, пиле или вегетариански 
еквивалент всеки втори ден. Разхищението на храни 
задълбочава този проблем. В съответствие с поетите 
ангажименти по целите за устойчиво развитие 
Европейският парламент поиска нееднократно (през 
2020 г. и през 2022 г.) разхищението на храни в ЕС да 
бъде намалено двойно до 2030 г. 

В резолюция от 2022 г. Европейският парламент 
подчерта, че всяка година в ЕС се разхищават 88 млн. 
тона храна. В този доклад евродепутатите препоръчват 
да се избягва загубата на храни чрез „улесняване на 
даряването на храни посредством последователно 
прилагане на законодателство относно отговорността“.

Освен това Европейската комисия ще предложи до 
края на 2023 г. правно обвързващи цели за намаляване 
на хранителните отпадъци. Наред с другото, това 
се основава на насоките на ЕС относно даряването 
на храна, приети през 2017 г. С тях бяха предложени 
стандарти за хигиена, изисквания за информация за 
предварително опаковани храни и фискални стимули 
за дарителите на храни. Изтъкна се също ползата от 
замразяването на излишните храни и евентуалното им 
преразпределяне.

Фондът за европейско подпомагане на най-нуждаещите 
се лица (ФЕПНЛ) предоставя храни и основно 
материално подпомагане на най-нуждаещите се .

Какво е положението във връзка с този въпрос?

В момента 33% от всички произведени храни се губят или разхищават.  
В същото време над 20% от населението на ЕС е изложено на риск от 
бедност или социално изключване. 

  КРАЙ НА РАЗХИЩЕНИЕТО НА ХРАНИ В ЕС   
  И ПОМОЩ ЗА НАЙ-УЯЗВИМИТЕ  

https://www.europarl.europa.eu/RegData/etudes/BRIE/2020/652058/EPRS_BRI(2020)652058_EN.pdf
https://www.europarl.europa.eu/RegData/etudes/BRIE/2020/652058/EPRS_BRI(2020)652058_EN.pdf
https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/TA-9-2020-0005_BG.pdf
https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/TA-9-2022-0099_BG.html
https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/TA-9-2022-0099_BG.html
https://food.ec.europa.eu/safety/food-waste/eu-actions-against-food-waste_bg
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/BG/TXT/HTML/?uri=CELEX:52017XC1025(01)
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/BG/TXT/HTML/?uri=CELEX:52017XC1025(01)
https://ec.europa.eu/social/main.jsp?catId=1089&langId=bg
https://epthinktank.eu/2022/07/01/sdg-2-zero-hunger-and-eu-action-against-hunger-and-malnutrition-policy-podcast/
https://ec.europa.eu/eurostat/statistics-explained/index.php?title=Living_conditions_in_Europe_-_poverty_and_social_exclusion
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Въпреки че стажовете са полезна възможност за 
младежите да влязат на пазара на труда, неплатената им 
форма следва да се забрани в целия ЕС.

Нужно е да се осигури финансиране за всички стажове, 
независимо дали се провеждат в родната страна на 
стажанта или в чужбина. Наличните инструменти за 
финансиране (като „Еразъм+“) трябва да покриват 
разходите за настаняване и пътуване. А когато тези 
механизми не са достатъчни, е нужно да се прилагат повече 
мерки за покриване на разходите, направени от стажанта.

Само онези, които могат да си позволят да работят 
безплатно поради семейна подкрепа или по-голям 
финансов капацитет, могат да получат достъп до 
такива професионални възможности. Това насърчава 
неравенствата и социалната неправда. Следователно 
всички неплатени стажове следва да бъдат забранени, за 
да се гарантират равни възможности и да се защитят 
правата на младите хора.

От 2010 г. насам чрез множество резолюции и доклади 
Европейският парламент се застъпва за по-силна 
правна защита на стажантите. Настоящата рамка за 
качество на стажовете определя различни критерии 
за качество, като прозрачност по отношение на 
условията на труд и практиките за наемане на работа, 
разумна продължителност и писмен договор за стаж. Тя 
обаче не засяга въпросите за възнаграждението за стаж 
или плащанията за чиракуване.

През януари 2022 г. Службата на Европейския парламент 
за парламентарни изследвания препоръча в своето 
проучване „Качеството на стажовете в ЕС“ да се 
гарантира минимална работна заплата за стажовете в 
съответствие с професионалния опит. Само месец по-
късно Европейският парламент прие резолюция, в която 

осъжда практиката на неплатени стажове, определяйки 
ги като „форма на експлоатация на млади работници и 
нарушаване на техните права“.

През 2023 г. Европейската комисия включи „засилената 
рамка за качество на стажовете“ в годишната си 
работна програма. През юни 2023 г. Европейският 
парламент прие аконодателен доклад по собствена 
инициатива, призоваващ преразгледаната рамка 
за качество на стажовете да бъде превърната в 
директива, която да се прилага в целия ЕС. Докладът 
разглежда въпроса за компенсирането на стажовете и 
предлага то да покрива „основни жизнени потребности 
като храна, жилищно настаняване и транспорт, 
отчитайки разходите за живот във всяка държава 
членка“.

Какво е положението във връзка с този въпрос?

  ВСИЧКИ СТАЖОВЕ ТРЯБВА ДА БЪДАТ ПЛАТЕНИ   
  ИЛИ ФИНАНСИРАНИ  
Много млади хора се оказват принудени да работят безплатно в началото 
на кариерата си. Понякога неплатените стажове са първият шанс за 
придобиване на опит.

Тази идея беше представена също в доклада „Младежки идеи“ за 2021 г.! Там беше отправено предложение да се 
създадат специални фондове, за да се сложи край на неплатените стажове, независимо от образованието или 
социалния статус.

https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/TA-7-2010-0262_BG.html
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/BG/ALL/?uri=celex%3A32014H0327%2801%29
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/BG/ALL/?uri=celex%3A32014H0327%2801%29
https://www.europarl.europa.eu/RegData/etudes/STUD/2022/699459/EPRS_STU%282022%29699459_EN.pdf
https://www.europarl.europa.eu/news/bg/press-room/20220210IPR23026/empowering-europe-s-youth-to-avoid-a-lockdown-generation
https://commission.europa.eu/system/files/2022-10/cwp_2023.pdf
https://www.europarl.europa.eu/news/bg/press-room/20230609IPR96206/meps-call-for-new-rules-to-avoid-the-exploitation-of-trainees-across-the-eu
https://www.europarl.europa.eu/news/bg/press-room/20230609IPR96206/meps-call-for-new-rules-to-avoid-the-exploitation-of-trainees-across-the-eu
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Гражданското общество направи много усилия да 
се бори срещу неплатените стажове и да улесни 
младите хора при първите им стъпки на пазара на 

труда. Европейският младежки форум е водещ пример 
сред младежките организации на този фронт.

Неотдавна Европейският младежки форум (YFJ) 
успешно регистрира съвместна жалба пред 
Европейския комитет за социални права към Съвета 
на Европа. Този орган излезе със становище, че 
неплатените стажове в Белгия „позволяват на 

младите хора да бъдат експлоатирани като безплатни 
работници“. Въпреки че окончателното решение беше 
публикувано едва през 2022 г., жалбата беше подадена 
през 2017 г. 

В допълнение към жалбата Форумът работи по 
кампания, призоваваща за забрана на неплатените 
стажове. Марк Макнълти, член на управителния съвет 
на YFJ, отговарящ за портфолиото за социално и 
икономическо приобщаване, обяснява мотивите за 
инициативата:

„Започна преразглеждането на рамката за качество 
на стажовете и ние решихме да стартираме кампания. 
Спряхме се на едно много просто заглавие: „Можеш ли 
да си позволиш да работиш безплатно?“ Наистина е 
несправедливост някой да трябва да работи безплатно, 
като в действителност малцина могат да си го позволят.“

През януари 2023 г. YFJ публикува документ за 
обсъждане, който показва, че полагането на неплатен 
стаж струва на един млад човек средно 1000 евро на 
месец.

„Ако младите хора изкарат два шестмесечни стажа преди 
първата си работа, говорим за 12 000 EUR, които всеки 
стажант губи. Тези пари биха могли да бъдат началната 
вноска за депозит за къща, пари, които те биха могли 
да спестят. Но вместо това те трябва да хвърлят парите 
буквално на боклука, за да осъществят неплатен стаж, 
преди дори да започнат кариерата си.“

Самият Марк е преживял тази ситуация:

„Бях стажант в Ирландия. Бях стажант в САЩ. Хората, 
които приемат неплатени стажове, обикновено са от 
привилегирована среда. Моят случай не беше такъв. 
Преди две години карах неплатен стаж, докато следвах 
в университета, и трябваше паралелно да работя. 
Донякъде имах късмет, че успях да го направя, нали? 
Много хора обаче не могат да балансират работата си по 
този начин. Виждал съм как някои стажанти наистина се 
борят, когато трябва да решат дали да платят наема си 
или здравната си застраховка.“

Неплатените стажове имат не само преки социално-
икономически последици за предприемащите ги, но и 
оказват влияние върху психичното здраве на младите 
хора:

„Прав съм, че свързаният с това стрес почти те състарява, 
а? Когато се опитваш да поддържаш всичко в движение, 
защото ти се налага. Самото намиране на работа е 
стресиращо, а балансирането между работа, стаж 
и потенциално университет е като жонглиране със 
завързани очи.“

Марк МакНълти 
Член на борда на директорите в YFJ 
Отговаря за портфолиото за социално и икономическо 
включване

Можеш ли да си 
позволиш да работиш 
безплатно?
Организацията, която се бори 
за забрана на неплатените 
стажове

Неплатените стажове имат не 
само преки социално-икономически 
последици за предприемащите ги, но 
и оказват влияние върху психичното 
здраве на младите хора.

https://www.youthforum.org/collective-complaint-on-unpaid-internships
https://www.youthforum.org/files/230111-DP-CostUnpaidInternships.pdf
https://www.youthforum.org/files/230111-DP-CostUnpaidInternships.pdf
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ЕС изглежда разчита единствено на вноса на суровини и 
продукти от страни като Китай и САЩ. Пандемията от 
COVID-19 подчерта тази зависимост и постави Европа 
пред следното предизвикателство: как ЕС би могъл да 
намали зависимостта от други държави във връзка с тези 
материали? 

Поради тези причини ЕС следва да предостави 
финансиране за създаване на европейски дружества, 
чиито продукти и софтуер ще се използват в електронни 
устройства, включително смартфони и компютри. 
Финландия и Унгария например могат да са добри примери 
за държави, в които да започне европейско производство 
на мобилни телефони.

През септември 2022 г. по време на речта си за 
състоянието на Съюза председателят на Комисията 
Урсула фон дер Лайен обяви идеята за Европейския 
законодателен акт за суровините от критично 
значение. Законодателното предложение от март 
2023 г. има за цел да гарантира достъпа на ЕС до сигурни 
и устойчиви доставки на суровини от изключителна 
важност и да създаде списък на стратегическите 
суровини. Парламентът все още трябва да заеме 
позиция и да вземе решение по преговорната си позиция 
по този въпрос. Предвижда се парламентарната 
комисия по промишленост, изследвания и енергетика 
(ITRE) да гласува проектодоклада на 9 септември 2023 г. 
След това Парламентът ще започне преговори със 
Съвета и Комисията на различни заседания, наречени 
„тристранни срещи“, и ще постигне окончателно 
споразумение по текста.

Европейският парламент вече разгледа аспектите на 
своята стратегия за суровините от изключителна 
важност в резолюция, приета през 2021 г. Той предложи 
интегриран подход по цялата верига за създаване на 
стойност за суровините от изключителна важност, 
както и активна промишлена политика. 

Неотдавна, в резолюция от февруари 2023 г. 
Европейският парламент подчерта значението на 
достъпа до суровини от изключителна важност 
както за екологичния, така и за цифровия преход. 
Главните предложени мерки бяха изграждането на 
пазари за рециклиране и стабилни вторични пазари, 
експлоатацията на вътрешните за ЕС ресурси чрез 
по-бързо издаване на разрешения и създаването на нов 
Европейски фонд за суверенитет.

Какво е положението във връзка с този въпрос?

  ЕВРОПА ТРЯБВА ДА БЪДЕ САМОДОСТАТЪЧНА   
  ПО ОТНОШЕНИЕ НА СУРОВИНИТЕ  
С оглед на спада, причинен от пандемията от COVID-19, Европа трябва 
да намали зависимостта си от други държави за суровини и да започне да 
произвежда сама. 

https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/bg/ip_23_1661
https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/bg/ip_23_1661
https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/bg/ip_23_1661
https://oeil.secure.europarl.europa.eu/oeil/popups/ficheprocedure.do?reference=2023/0079(COD)&l=en
https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/TA-9-2021-0468_BG.html
https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/TA-9-2023-0053_BG.html
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С развитието на световните събития през 2022 г. стана 
все по-ясно, че Европейският съюз трябва да се обедини. 
Важно е да сме подготвени за бъдещи заплахи и да запазим 
независимостта си от държави извън ЕС. Това може да се 
постигне чрез установяване на обща външна политика, 
която да спомогне за поддържането на мира в Европа, и 
би послужило като ключова стъпка към превръщането в 
пълен политически съюз.

По време на дискусиите в панела на EYE беше споменато 
изявлението на настоящия върховен представител на 
Съюза по въпросите на външните работи и политиката 
на сигурност, Жозеп Борел, че „реакцията на ЕС на 
руското пълномащабно нахлуване в Украйна представлява 
раждането на геополитическа Европа“.

Общата външна политика би позволила на ЕС да 
покаже сила и решителност при срещи с други страни 
в дипломатически мисии. Това би спомогнало и за 
подобряване на външната и вътрешната ефективност. 
Административните разходи за консулствата или 
посолствата могат да бъдат намалени и решенията да се 
вземат по начин, който е по-навременен и ефективен.

Освен това общата външна политика би спомогнала за 
защитата на интересите на ЕС и неговите граждани в 
световен мащаб, като същевременно насърчава мира и 
свободата.

Създадена през 1999 г., общата политика за сигурност 
и отбрана (ОПСО) е основната рамка на ЕС за отбрана и 
управление на кризи. 

Настоящият върховен представител на Съюза по 
въпросите на външните работи и политиката на 
сигурност Жозеп Борел отговаря за координирането 
на ОПСО и председателства Европейската служба 
за външна дейност (ЕСВД) и Европейската агенция 
по отбрана (EDA). Въпреки че Европейският съвет 
определя цялостната насока на ОПСО, Европейският 
парламент играе роля в прегледа и бюджетирането. 
Поради това върховният представител трябва 
редовно да се консултира с Парламента и да взема под 
внимание неговите становища. 

Чрез инициативи като постоянното структурирано 
сътрудничество (ПСС), Европейския фонд за отбрана 
(ЕФО) и координирания годишен преглед на отбраната 
(КГПО) беше постигнат напредък в сътрудничеството 
на ЕС в областта на отбраната.

В състава на Европейската комисия работи Генерална 
дирекция „Отбранителна промишленост и космическо 
пространство“ (DEFIS), което свидетелства за засилен 
фокус върху отбраната. 2022 г. беше наречена „година на 
европейската отбрана“.

Какво е положението във връзка с този въпрос?

Крайно е необходима обща външна политика на Европейския съюз. Това ще 
позволи на ЕС да демонстрира сила чрез своето единство на световната 
сцена, да намали административните разходи и да се превърне в завършен 
политически съюз.

  ПО-СИЛНИ ЗАЕДНО:   
  УСТАНОВЯВАНЕ НА ОБЩА ВЪНШНА ПОЛИТИКА  

https://multimedia.europarl.europa.eu/bg/webstreaming/20230610-1415-SPECIAL-OTHER
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  ЗАКЛЮЧИТЕЛНИ БЕЛЕЖКИ   

А какво следва оттук нататък? На платформата 
youthideas.eu има стотици идеи, които са също толкова 
актуални и ценни, колкото и тези, които включихме в 
настоящия доклад. 

Наше общо задължение е сега да им вдъхнем живот с 
различни средства. Както прочетохте по-горе, много 
младежки организации вече задействат промяната чрез 
вдъхновяващи проекти и инициативи. Въздействието 
им върху обществото е също толкова важно, колкото 
всяко упражняване на правата, свързани с демокрацията: 
същото като да идеш до избирателната секция и да 
отбележиш на бюлетината предпочитания си кандидат.  

Следващите европейски избори идват в ключов момент 
в историята, където всяко взето решение пряко ще се 
отрази върху живота на европейските граждани в един все 
по-глобализиран и изпълнен с предизвикателства свят.

Ето защо гласуването не е само задължение – то е 
абсолютна необходимост. Ако искаме гласът ни да бъде 

чут, трябва да участваме в процеса. Разговаряйте 
с приятелите и семейството си, споделете своите 
тревоги и чуйте какви са техните, обмислете 
ангажирането си с близки на сърцето Ви каузи или 
гласувайте за някой, който се е заел с успешното им 
осъществяване.

И преди всичко, никога не губете надежда.

Следващите европейски избори 
идват в ключов момент в историята, 
където всяко взето решение пряко 
ще се отрази върху живота на 
европейските граждани в един 
все по-глобализиран и изпълнен с 
предизвикателства свят.

А какво следва оттук нататък? На платформата youthideas.eu има 
стотици идеи, които са също толкова актуални и ценни, колкото и тези, 
които включихме в настоящия доклад. 

https://www.youthideas.eu/bg
https://www.youthideas.eu/bg
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